
برنامه »خط سوم« از این هفته به تهیه کنندگی حسام مدنی 
و سردبیری و اجرای سحر دانشور، به آنتن باز می گرد، این 
برنامه از نگاه رهبری به زن و جایگاه زنان در جامعه اسلامی 
صحبت می کند و نوعی بداعت در میان برنامه های انتخاباتی 
به کار گرفته بود و قصــد دارد آن را ادامه دهد. گفت وگوی 
خبرنگار صبا را با سحر دانشور مجری و سردبیر برنامه »خط 
سوم« که از آنتن شبکه دو سیما پخش می شود را می خوانید. 
برنامه »خط سوم« در چه قالبی روی آنتن تلویزیون رفت؟ 

از تجربه اجرای این برنامه بگویید.
برنامه »خط سوم« در قالب گفتگو محور یک سال است که روی 
آنتن می رود. از آنجا که »خط ســوم« یک برنامه تخصصی در حوزه 
زن و خانواده اســت و موضوعات و گفت وگوها تخصصی می شوند، 
با همفکری گروه و تهیه کننده تصمیم گرفتیم که خود من در کنار 
سردبیری، اجرای برنامه را هم به عهده بگیرم. چون کنترل و مدیریت 
مباحث و موضوعات به این شکل تسهیل و به نتیجه مطلوب نزدیک تر 

می شد.
هدف از ساخت این برنامه چه بود؟

موضوعات و مسائل و حتی آسیب های حوزه زن و خانواده، پیچیده 
و مهم هستند. با ساحت های مختلف زندگی  فردی و اجتماعی افراد 
جامعه هم ارتباط برقرار می کنند. از سوی دیگر  در سال های گذشته 
حوزه زنان ابعاد سیاسی هم پیدا کرده است. هرچند موضوع جدیدی 
نیست و معمولا در همه جای دنیا این موضوعات با سیاست ارتباط 
مستقیم و یا حتی غیرمستقیم هم برقرار می کنند. مثلا وزارت خارجه 
آمریکا در دوره خانم کلینتون یک میز زنان داشت و در همه سفرهای 
بین المللی وزیر، مســئول این میز حضور فعال داشــت. می خواهم 
بگویم این حوزه در همه جای دنیا مهم، پیچیده و حیاتی اســت.  در 
کشور ما هم علاوه بر این ابعاد، نسبت جدی زنان با انقلاب اسلامی 
رو هم شاهدیم. یعنی انقلاب اسلامی توجه ویژ ه ای به جایگاه زنان در 
خانواده و جامعه دارد. از این روی و با توجه به اهمیت این حوزه تصمیم 
گرفتیم یک برنامه تخصصی با موضوعــات مربوط به زنان و خانواده 
تولید کنیم و این بحث ها را به صورت تخصصی و جدی طرح و پیگیری 

کنیم. نکته مهم دیگر نیازهایی است که زنان در حلقه های مختلف 
به زبان خودشون مطرح می کنند و حتی فعالیت هایی را برای تحقق 
این نیازها کلید می زنند. مثل گروه های مختلف زنانه در سراسر کشور 
که با رویکرد حل مسئله و یا ارتقای فرهنگی مشغول فعالیت برای 
جامعه هستند . بازنمایی این گروه ها و نشان دادن ظرفیت مهمی که 
در سال های بعد از انقلاب اسلامی در کشور فعال شده هم دغدغه ای 
دیگری بود که باعث شد سراغ تولید یک برنامه با موضوع زنان برویم.

مهمانان و کارشناسان این برنامه بر چه اساسی انتخاب 
می شدند؟

مهمانان بر اســاس تخصص و نوع فعالیتی که داشــتند انتخاب 
می شدند . یعنی ما موضوع را براساس اولویت های مدنظرمان ]مسائل، 
آســیب ها و ظرفیت های حوزه زنان[ انتخاب می کردیم و بعد سعی 
می کردیم مهمان مان را در آن حوزه دعــوت کنیم. نکته مهم برای 
ما این بود که مهمانان مان علاوه بر بعد کارشناسی و تخصصی نوعی 

تجربه زیسته در تخصصش هم داشته باشند. 
 به نظر شما ساخت برنامه های اینچنینی چقدر در بالا بردن 

سطح اطلاعات مخاطب تاثیر دارد؟
بسیار موثر است. وقتی واکنش ها را در کوچه و خیابان می دیدم 
می فهمیدم که موضــوع دارد خوب پیش مــی رود. مثلا یک بار در 
مترو بودم که خانمی جلو آمد و گفت که همه قسمت های برنامه را 
می بیند، بعد شروع کرد به نقد بحث های برخی از کارشناسان و بعد از 
موضوعاتی که به نظرش مهم بود حرف زد. آن خانم یک زن کارمند 
بود که بچه هم داشت. برایم جالب بود که دقتش در دیدن برنامه بالا 
بود. یا یکبار به داروخانه ای وارد شدم و خانمی با حدود بیش از پنجاه 
سال سن گفت که برنامه را می بیند و چقدر خوشحال است که یک 
برنامه ای هست که به زنان و مسائل شان توجه می کند. من و دوستانم 
فکر نمی کردیم که خانم هایی در این ســن و سال برنامه را ببینند و 
گمان مان این بود که نسل جوان زنان مخاطب برنامه اند، اما اینطور 

نبود. 
چرا ساخت برنامه هایی مانند »خط سوم« پس از انتخابات 
ادامه پیدا نمی کند؟ از نظر شــما تداوم ساخت برنامه های 

اینچنینی پس از انتخابات ضرورتی دارد؟
ان شاالله از این هفته روی آنتن هســتیم و به علت اینکه وارد ایام 
محرم شدیم و آنتن شبکه متناسب با محرم طراحی شده بود، پخش 
ما به صورت موقت متوقف شد و ان شاالله از این هفته پخش ما آغاز 
می شود. به نظرم تولید این برنامه ها ضرورت دارد، چون حیات ما به 

پیش از انتخابات هم بازمی گردد. ان شاالله با قدرت برمی گردیم.
 از چالش ها و سختی های اجرای برنامه »خط سوم« بگویید.

اجرا و سردبیری »خط ســوم« برای من تجربه متفاوت و جذابی 
بود. با توجه به اینکه »خط سوم« اولین مجله تخصصی حوزه زن و 
خانواده در رسانه ملی است، کار کمی سخت به نظر می رسید. اما به 
لطف خدا، همراهی تیم تحریریه، تیم تولید و شبکه یک تجربه خوب 

و قابل تامل خلق شد. 
چقدر نماینده های نامزدهای انتخاباتی با شما همراه بودند؟ 

آیا به صراحت می توانستید سوالات را مطرح کنید؟
نماینده های نامزدها بسیار همراه بودند، گفت وگوهای خوبی هم 
انجام شد. ســوالات بدون تردید و لکنت طرح می شد و نمایندگان 
پاسخ می دادند. ما فرم متفاوتی در طرح ســوالات داشتیم و سعی 
کردیم عمده مسایل مهم حوزه زن و خانواده را پوشش دهیم و به غیر 
از دو سوال قطعی که سوالات برنامه بود، انتخاب سوال را به مهمان 
می سپردیم. یعنی تمام حوزه ها را مطرح می کردیم و مهمان انتخاب 
می کرد به کدام ســوال پاســخ می دهد. مهمانان همکاری خوبی با 

برنامه داشتند.
پس از پخش این ویژه برنامه، حاشیه ای گریبان گیر شما 

نشد؟
بعد از پخش ما فقط واکنش مثبت داشتیم، با توجه به اینکه برنامه 
انتخاباتی بود اقشار و اصناف مختلف برنامه را می دیدند. حتی کسانی 
که در روزهــای دیگر مخاطب برنامه نبودند، بــه من می گفتند که 
برنامه های انتخاباتی را دیده اند. نباید فراموش کنیم این اولین بار بود 
که حوزه زنان به عنوان  یک شاخص مهم، به صورت مجزا و خاص محور 
گفت وگو با نامزدهای انتخاباتی شده بود. خود این اتفاق گام بزرگ و 

مهمی بوده و هست و امیدوارم در آینده نیز امتداد داشته باشد.

صاحب امتیاز: موسسه فرهنگی هنری وصف صبا 
مدیر مسئول و سردبیر: محمدرضا شفیعی 

دبیر تحریریه: امیر افشار فتوحی

www.rooznamehsaba.com

rooznamehsaba

تهران - خیابان آیت الله مدنی - کوچه خجسته منش - پلاک ۵
تلفن: 6- 77۵8۲4۲۲     فکس: 77۵48۲4۵

چاپ: موسسه فرهنگی مطبوعاتی ایران 
توزیع: نشر گستر امروز 

سحر دانشور مجری و سردبیر برنامه خط سوم:

با قدرت برمی گردیم


